
FREDERIKSSUND
KOMMUNE

Fællesmøde mellem 
Velfærdsudvalget og Ældrerådet 
3. april 2018

Mødet blev afholdt på Frederikssund Hospital, Mødelokale 4 (ved kantinen) 
Frederikssundsvej 30, 3600 Frederikssund kl. 8:15-9:15

MØDEDELTAGERE
Fra Velfærdsudvalget: Susanne Bettina Jørgensen (fungerende formand), 
Anne Sofie Uhrskov, Charlotte Drue, Morten Skovgaard, Jesper Wittenburg,
Poul Erik Skov Christensen, Tobias Weische

Fra Ældrerådet: Lise Lotte Due (formand), Bent Jakobsen, Rigmor Nielsen, 
Vibeke Davids Hansen, Christian Heiberg, Lissi Gyldendahl, Arne Christensen, 
Søren Holmgaard

Øvrige deltagere: Helle Hageman Olsen (Direktør Velfærd, Arbejdsmarked og 
Sundhed), Klaus Godsk Kolberg (Ældre og Socialchef), Malene Størup 
(Sundhedschef), Lise-Lotte Tøttrup (referent).

Referat
Velkomst v/Velfærdsudvalgets fungerende formand Susanne Bettina 
Jørgensen

Susanne Bettina Jørgensen bød Ældrerådet velkommen og gav ordet til 
formanden for Ældrerådet, Lise Lotte Due.

Lise Lotte Due takkede for invitationen til mødet og sagde, at Ældrerådet har 
set frem til mødet.

Herefter var der en kort præsentation af alle deltagerne.

Ideer - Budgetforslag 2019-2022 (oversigt vedhæftet)

Vedhæftede oversigt med forslag til besparelser for 2019-22 blev gennem 
gennemgået af Marlene Størup og Klaus Kolberg.

Det blev pointeret at forslaget er fremlagt af administrationen til politisk 
drøftelse.

I forhold til forslag nr. 2 "Lukning af 2 pladser på Rehabiliteringsafdelingen", 
spurgte Poul Erik Skov Christensen om det var en brutto- eller nettobesparelse. 
Der bør tydeliggøres at der kan ses et evt. merforbrug i forhold til døgnplejen, 
ved en evt. lukning af pladser.
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I dialogen blev der fra Ældrerådet kommenteret på "stop for forbrug af 
varmtvandsbassin på Frederikssund Hospital".
Her udtrykte Ældrerådet bekymring.

Ældrerådet spurgte ind til punkt 5 og 6 i spareforslaget "Nedlæggelse af 
klippekortsordning på plejecentrene" og "Reduceret Værdighedspulje". 
Ældrerådet mener, at det er en dårlig ide at nedlægge ordningerne, blot fordi 
de indgår i bloktilskuddet.

Punkt 7 i spareforslaget "Nedlæggelse af 11 pladser på Nordhøj" skal ses i lyset 
af, at firmaet Attendo opfører et nyt plejecenter i kommunen. For at undgå 
overkapacitet, er lukning af boliger en mulighed.

Lise Lotte Due udtrykte bekymring over spareforslagene som hun mente ville 
ramme de ældre hårdt.

Der var en dialog omkring besparelserne og eventuelle konsekvenser.

Boliger til ældre i Frederikssund Kommune

Oplæg fra Arne Christensen, medlem af Ældrerådet
En dialog om boligområdet fo r æ ldre i  Frederikssund Kommune.
Som bekendt er Velfærdsudvalget Ældrerådets primære referenceudvalg, og 
ser man specifikt på et af udvalgets ansvarsområder kunne 
jeg mene at de også måtte have mulighed for at sætte deres fingeraftryk på 
almen boligbyggeri samt ældre- og plejeboliger i lighed med flere andre af 
byrådets udvalg.
Da jeg blev valgt ind i Ældrerådet 2017, fik jeg før valget, en del spørgsmål 
omkring boliger til de ældre.
Jeg oplevede at en del borgerne i Slangerup, og mon ikke i andre byområder 
også, syntes at der skete for lidt med boliger på 
ovennævnte områder, og vel og mærke byggeri med huslejer til 
overkommelige priser.
Jeg har med stor interesse læst kommunens notat af 15.3.2016 og 
konsulentfirmaet Vølund og Klosters "notat" af 2016, Rette bolig 
til rette borger, der måske er knyttet til notat af 15.3.2016.
I lokalavisen af juni 2016 gør daværende formand for Velfærdsudvalget,
Kasper Andersen sig sine tanker, og det fremgår af denne
artikel at byrådet juni 2015 har forhøjet anvisningsretten til det almene byggeri
fra 10 til 25%.
Det må da fremover give nogle muligheder for ældreområdet.
Begge notater og indlægget i Lokalavisen fremgår af kommunens hjemmeside. 
Men nærliggende for mig er at stille det spørgsmål til mødet med 
Velfærdsudvalget;
Hvor er byrådet og udvalgene, i dag og hvilke planer foreligger der på 
ovennævnte områder ?

Der var en dialog omkring emnet og ovenstående oplæg.

Ældrerådet mener, at der mangler boliger til borgere i alderen +60 år, og 
spørger ind til, om der er en samlet plan over udbygningen i Frederikssund 
Kommune, i det man mener at Slangerup ikke er godt repræsenteret i forhold 
til ældreboliger.
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Ældrerådet mener også at der mangler oplysninger om hvad der er igangsat.

Velfærdsudvalget anbefaler Ældrerådet, at følge dagsorden for plan og 
miljøudvalget.

En statistik fra Landsbyggefonden fra 2015 viser, at Frederikssund Kommune 
har 3.306 almene boliger og ligger på 46. plads i forhold til antal almennyttige 
boliger i hele landet
Kommunen råder over 188 ældreboliger med 100% anvisningsret.

Der ses på mulig opførelse af ældreegnede boliger i Vingeprojektet.
En udfordring er også, at ældreboliger gerne skal ligge centralt.

Der er et ønske fra mange borgere om, at kunne blive i nærområdet når der 
flyttes til ældreegnede boliger, samtidigt med at boligerne også skal kunne 
betales.

Ældre- og Værdighedspolitik
Velfærdsudvalget orienterer om, at Værdighedspolitikken skal revideres og, at 
Velfærdsudvalget på deres møde d. 6. marts besluttede, at udarbejde en 
samlet Ældre- og Værdighedspolitik.

Bekendtgørelsen om Værdighedspolitikker for ældreplejen er ændret med 
virkning fra d. 1. februar 2018. Ændringen betyder, at "pårørende" fremover 
indgår som et af de områder værdighedspolitikken skal beskrive.

I perioden april til juni 2018 vil det være muligt for pårørende, borgere og 
Ældreråd, at komme med input til emner i Ældre- og Værdighedspolitikken. 
Medio august til september vil politikken være i høring og d. 2. oktober 2018 
forventes Ældre- og Værdighedspolitikken godkendt af Velfærdsudvalget.

Ældrerådet forholder sig positivt i forhold til at lægge en Ældrepolitik sammen 
med Værdighedspolitikken.

Ældrerådet ønsker, at deres input høres, inden forslaget kommer ud til 
borgerne.

Emner, som Ældrerådet ønsker en dialog omkring
Budgetprocessen
Lise Lotte Due spørger til hvorfor Ældrerådet ikke er tidligere inde i 
budgetprocessen, og efterspørger muligheden for, at se budgetoplægget 
samtidigt med Velfærdsudvalget.
Det ville give Ældrerådet bedre mulighed for, at sætte sig ind i materialet, og 
på et tidligere tidspunkt indgå i dialog med Velfærdsudvalget i forhold til 
kommende budget.

Velfærdsudvalget drøfter muligheden for et ekstra møde med Ældrerådet 
omkring budgettet.
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Tidsfrister fo r høringssvar
Ældrerådet udtrykker bekymring i forhold til tidsfrister for høringssvar i forhold 
til Velfærdsudvalgets ordinære møder.
Ældrerådet ved godt, at fristen for høringssvar til Velfærdsudvalgsmødet d. 3. 
april var særlig kort grundet påsken.
Med denne dagsorden var der også usædvanligt mange bilag.

Generelt ønsker Ældrerådet lidt flere dage til at gennemgå materialet.

Ældrerådet blev opfordret til at forholde sig til punktet "Meddelelser" på 
Velfærdsudvalgets dagsorden. Herunder findes en sagsliste, hvoraf det fremgår 
hvilke punkter der tænkes på Velfærdsudvalgets dagsorden fremadrettet.
Det vil således være muligt for Ældrerådet, at orienterer sig om kommende 
sager.
Ældrerådet kan anmode administrationen om evt. materiale til kommende 
sager.

Helle Hagemann orienterede om, at høringsprocessen er blevet således, for at 
Ældrerådets høringssvar kunne indgå i de politiske behandlinger. Proceduren er 
godkendt af Byrådet.

Det er muligt, at der ved punkter af særlig principiel karakter, kan søges om 
udsætning for høringssvar.
I sådanne sager kan formanden for Velfærdsudvalget kontaktes.

Evt.

Lise Lotte Due takker for et godt møde og ser frem til, at Ældrerådet og 
Velfærdsudvalget fortsætter det gode samarbejde.
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